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Modlitba v ohrožení nepřítelem 

Ž 143 

(Mt 5,43-48) 

 

Naše tíseň mnohdy vyplývá z našeho prožívání mezilidských vztahů. Úzkost 

často pociťujeme proto, že máme z někoho strach. Možná, že ten někdo by byl 

hodně překvapen, kdyby zjistil, jak ho vnímáme. V této modlitbě však jde o 

zkušenost s velmi osobním zlem, které se neděje nedopatřením ani omylem. 

Někdo je páchá naprosto záměrně. Ten někdo opravdu chce škodit druhému 

člověku. David se stal terčem cílevědomého nepřátelství. Nepřítel ho 

pronásleduje. Chce mu ublížit. Dokonce ho chce připravit o život. Zkrátka po 

něm jde. Zakoušet na sobě něco takového je nepochybně hluboká zkušenost, jejíž 

význam se dá těžko plně vyjádřit běžnými slovy. Poetická forma, kterou má náš 

žalm, se k tomu hodí lépe. Jak na nás působí uvědomění, že nám někdo nejen 

ublížil, ale také nám ublížit chtěl? Snad nejtěžší je, když těmito nepřáteli jsou naši 

nejbližší - sourozenci, nebo dokonce rodiče. Žalmistu to nepřátelství psychicky 

zdrtilo. Byl naprosto skleslý. Tak by obdobnou situaci prožívali snad všichni lidé, 

bez ohledu na to, zda věří v Boha. David v Boha věřil. A právě na Boha se ve své 

svízelné situaci obrací s naléhavou prosbou o pomoc. Jeho slova jsou pro nás 

inspirací pro modlitby ve chvílích, kdy se setkáváme s projevy ryzího 

nepřátelství. 

 

Ve své modlitbě se David důrazně domáhá Božího slyšení a Boží rychlé 

odpovědi. Touto odpovědí má být zejména to, že Hospodin ho vysvobodí od jeho 

nepřátel. Protivníci mají být umlčeni a přivedeni nazmar, prostě odstraněni z jeho 

života, ba i ze světa. Když někdo působí těžkosti nám, také si obvykle přejeme, 

aby nám Bůh co nejrychleji pomohl. I my si často přejeme, aby potížista z našeho 

života úplně zmizel. Zkrátka, když máme problém, chceme, aby se co nejdříve 

vyřešil. A za to se také modlíme. Z Davidovy modlitby na nás ale hned v jejím 

úvodu dýchne velká pokora. On si moc dobře uvědomuje, že sám není bez viny, 

a proto prosí Boha, aby se s ním nesoudil. Ví, že by takový soud musel nutně 

prohrát, jako ostatně každý další člověk. Před Bohem totiž není nikdo 

spravedlivý. Nikdo nežije zcela bezchybně tak, jak si Bůh přeje. Boží pomoc si 

tak David nemůže nárokovat jako odměnu za své dobré skutky. Oprávnění k 

naléhavosti jeho proseb o pomoc spočívá v něčem jiném, než v bezhříšnosti jeho 

jednání. My sami na tom nejsme jinak. David prosí, aby mu Bůh hned zrána 

ohlásil své milosrdenství. Mohlo to mít podobu dobré zprávy o změně situace, 

třeba o tom, že pomoc je na cestě. Po takové zprávě by se mu v jeho tísni jistě 

ulevilo. Takové chvíle ulehčení můžeme prožít i my, když se dozvíme, že nám 

někdo další pomůže. Když zjistíme, že na řešení svého problému nebudeme úplně 

sami, může z nás tíseň úplně spadnout, i když samotné řešení je ještě před námi. 
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Ohlášení Hospodinova milosrdenství mohlo mít i podobu kněžského výroku. 

Tedy, mohlo se jednat o odpověď na otázku, položenou Hospodinu 

prostřednictvím posvátných losů urím a tumím, se kterými zacházel izraelský 

velekněz (Ex 28,30; Dt 33,8). David se mohl tímto způsobem ptát, zda ho Bůh z 

nebezpečí vysvobodí. A doufal, že mu Bůh skrze losy odpoví, že ano (sr. 1S 23,2; 

30,8; 2S 2,1; 5,19). Nás může třeba povzbudit nějaká věta z Bible, kterou si po 

ránu přečteme. Ve své svízelné situaci chce David přirozeně také vědět, co má 

dělat. Proto prosí Boha, aby mu ukázal cestu, po níž má jít. Když se stáváme 

terčem něčího nepřátelství, můžeme se modlit stejně. V jeho modlitbě jde však o 

něco hlubšího, než aby pouze věděl, jak vyzrát na své protivníky. Prosí Boha, aby 

ho naučil plnit (doslova “činit” - v. 10) svou vůli. Chce se naučit jednat tak, jak 

si Bůh přeje. Nepředpokládá, že už umí Boží přání plnit dokonale. A proto 

pokorně prosí, aby ho Bůh svou vůli činit naučil. V situaci ohrožení se naše 

modlitby snadno zúží na prosby, abychom už měli od svých nepřátel pokoj. My 

však potřebujeme prosit i za to, aby nás Bůh učil činit svoji vůli. Jde o to, 

abychom se v našich každodenních životech učili dělat to, co si Bůh přeje. 

 

Naději na vyslyšení své modlitby žalmista nezakládá na svých spravedlivých 

činech. Uvědomuje si, že kdyby zvolil tento přístup, nemohl by před Bohem 

obstát. Své naléhavé prosby zakládá na zvláštním blízkém vztahu, který je mezi 

ním a Hospodinem. Žije v trvalé smlouvě s Bohem. Tuto skutečnost vyjadřuje 

tím, že sám sebe označuje za Božího služebníka (viz v. 2 a 12). Hospodinu pak 

říká: “ ... jsi můj Bůh. ” (v. 10 ČEP) Na Davidově straně je vyjádřením tohoto 

vztahu právě to, že se na Boha obrací, že Bohu důvěřuje a hledá u něho svůj úkryt. 

Žalmistovou nadějí je Boží věrnost smlouvě. A tak se dovolává Boží pravdy, 

spravedlnosti a milosrdenství. Rozjímá o dávných Božích skutcích, jako bylo 

například vysvobození Izraele z Egypta (Ex 1-15). A to všechno dohromady mu 

dodává naději, že Bůh pomůže i jemu. My křesťané můžeme naše prosby v 

podobných chvílích stavět na vztahu, který máme s Bohem prostřednictvím Pána 

Ježíše Krista. Na skutečnosti, že jsme se vírou v Krista stali Božími dětmi (J 1,12). 

S ohledem na Boží milost, která nám byla v Pánu Ježíši udělena, můžeme prosit 

za to, aby Bůh zasáhl i v našich problémech, a také za to, aby nás učil činit svou 

vůli. K tomu činění Boží vůle patří v našem případě i to, že se ohledně svých 

nepřátel učíme modlit poněkud jinak, než David. Pán Ježíš nás učí, abychom se 

za ně modlili v dobrém (Mt 5,43-48). Je tu pak reálná šance, že i naši protivníci 

by se mohli stát Božími dětmi. 

 

Přečtený žalm je příkladem modlitby v situaci, kdy po nás jde nepřítel. V 

takových chvílích máme Boha prosit nejen o vyproštění z problému, ale také o 

to, aby nás učil činit svoji vůli. Právě k takovému učení jsou totiž podobné chvíle 

příležitostí. Základem naší naděje na vyslyšení proseb není naše bezhříšnost, ale 

Boží láska k nám v Pánu Ježíši Kristu. 


